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• Nu fac nici u n  secret din faptul c.i fi-am propus un dialog 
pentru revistă - acu m  �i nu altii dată· •- în primul rind fiindcă 
am aliat cii ai plecat din teatru . rmi pofi spu ne motivul? 

• Sint mai multe. Şi din mine �i d in  afara mea. rn primul 
rind, am simfit nevoia să schimb ceva în viafa profesiona
lă. Am crezut, de altfel, cii mulfi vor face acefa�i lucru. Simteam 
cii nevoia de l ibertate nu se limiteaz.i fa planul social, că ea 
vizeaz.i, inevitabil, �i sfera profesionafufui. Mi-am spus cii fa 
facu ltate mă voi ocupa de o catedră - arta actorului de film 
- al cărei profil mă interesează �i care, în acefa�i timp, îmi 
asigură un venit fix minim f.ir.i a m.i solicita excesiv. 

Era, de fapt, modalitatea prin care reu�eam să nu mai fiu 
angajatul nic i  unui teatru din Bucure�ti ,  oferindu-mă, în acest 
fel, întregii p iefe de teatru a fării. Teoretic, dacii nu �i practic, 
pot să joc, deci, oriunde. Nu mai sînt legat de o institu
ţie, ca făranuf fui Miha i  Viteazul de piimînt. A�a cred eu că 
trebuie să triiim noi, actorii, într-un vi itor mai apropiat sau 
mai depărtat. Pe contract l imitat, pentru un anume rol .  Altfel , 
se va perpetua fa nesfîr�it situatia pe care o cu noa�tem 
toţi: salariul merge, a�a că încerc să joc cît mai pufin, sti duc 
o vi afli lini�titii. PraCtic, nu . facem altceva decit sii împ.irfim 
intre noi salariile, egal izindu-le pe cit posibil. Ideea u nui  sis
tem concurenţial mă i nteresează în mod deosebit �i sint convins 
cii un asemenea sistem ar înviora substantial teatrul româ
nesc, I-ar scoate din letargie. 

• Ti-e mai bine acum, după ce ai luat hotărîrea? 
• N u  doar că nu mi-e mai bine, dar mi-e chiar m u lt mai 

rău. Ş i  asta nu pentru că nu lucrez. 
• Te întrerup o clipă: de ce nu l ucrezi? 
• Pentru că, deocamdată, n u  am vrut. Am avut deja -

iată un semn bun! - patru sau cinci propu neri de la teatre 
diferite, dar pentru că eram ocupat cu un f i lm �i pentru că 
nici una dintre propuneri nu mă atrăgea în mod deosebit, 
nu am acceptat n imic. Dovada că e ste de lucru s-a produs, 
însă, şi  asta e important. 

Cum spuneam, sînt convi ns că întreaga societate româ nească 
- �i teatrul odată cu ea - trebuie să caute stări concurentia
le. Pe de altă parte, consider că actoru l  este un artist, iar 
un artist, chiar dacă se supune obligati i lor unui contract pe 
care 1-a semnat, trebuie să-�i păstreze starea sa de li berta
te, să nu fie obligat să execute tot fel ul de sarcini de servic iu .  
>.ar putea ca la  un moment dat să am un rol  important 
într-un fi lm şi doresc atunci să nu fiu s i l i t  să lucrez �i altce
va, să am posibi l itatea de a mă concentra într-adevăr, de a 
face lucrurile cît mai bine. >.ar putea ca , după aeeea, să am 
un c ontract extrem de important în teatru �i atunci nu mai 
fac n imic altceva. Vreau să lucrez cît m ai serios, să nu mai 
alerg de colo colo, obligat fii nd de institutia care îmi dă 
leafa. 

• Şi care ar avea acest drept. 
• Sigu r că I-ar avea, eu sînt cel dintîi care s-o rec1.1nosc. 
• Ai vorbit de rolu rile importante pe care le a�tepfi, fi le 

dore�ti, �i mi-ai luat astfel o piatră de . pe in imă : înseamnă 
că nu ai căutat «l ibertatea de a face �u�e» �i de a cî�tiga 
bani cu nemiluita. 

• N icidecum . De a ltfel, r iscu 1 pe care mi l-am asulll!'t e 
considerabil, sînt con�tient că s-ar putea să cam mor de foame 
în anumite perioade. Dar . . .  asta el . 

• E nevoie de o schimbare, indiscutabil, �i fa fel de in
discptabif e că schimbarea trebuie sii fie radicalii. Ce se în
tîmp lă, însă, cu oamen ii care sînt poate rezultatul unui sistem 
gre�it de promovare, însă exi stii, nu pot fi anulafi dintr-o trii
siitură de condei, ca o lege ce şi-a p ierdut valabilitate. Nu 
mă gîndesc la cei de 25 de an i �i nici la cei de 65. Sint destul 
de mulfi actori, regizori, fără merite prea însemnate, care 
au, sii zicem, 45-47 de ani, �i au făcut totu�i teatru - bine,_ 
rău - o viaţă. fi pui să înveţe acum altă meserie? Cit de 

u�or ne pute m debarasa de o mo�tenire? Ce înseamnă, în acest 
caz, a fi drept? 

• Tntr-unul dintre proiectele de l ege a teatrelor care s-au 
di scutat - �i nu sînt deloc sigur că acesta va fi aprobati 
- se prevedea o protectie foarte serioasă a celor care se 
ală cu cinci ani înainte de pensionare, cărora teatrele erau 
obligate să le garanteze un contract ferm pînă atunci. Pe de 
altă parte, acela�i proiect de lege prevedea libertatea in sti tuti ei 
de a decide asupra adoptării unor contracte permanente sau 
pe timp l imitat. Mi se pare că pentru un teatru e ste preferabil 
să opteze pentru a doua formulă, care ar stimula, pri ntre altele, 
�i un circuit mai dinamic al forţelor artistice. Noi avem în pro
vincie teatre foarte bune sau care ar putea fi foarte bune dacă 
actori i.  nu ar avea cu toti i  dorinta să joace în Bucure�t i .  Dacă 
ar exi sta si stemul contractelor pe o stag iune sau un rol, sînt 
convins că actorii cei ma i importanti ar accepta cu pl ăcere 
să colaboreze cu un teatru din provincie, atunci cînd Bucu re�
tiul nu l e-ar oferi nimic interesant d in  punct de vedere pro
fesional. 

• Să înfeleg, din aceste referiri, că există o stare de letargie 
in teatrul românesc? Dacă ar fi a�a, cum fi-o expl ici? 

• Primul motiv este actu al ul sistem funct ionăresc, despre 
care am vorbit. Un altu l  cred că e sti l u l  de spectacol practicat 
pînă acum ·�i care în prezent nu mai poata satisface. Din nevoia 
de a spune ce te frămîntă în  plan politic, soc ial, uman, se 
recu rgea la  formu le cifrate, care îi mu lfumeau �i pe actori � i  
pe spectatori .  Azi l ucru rile - s-ar putea rosti, poate, în gu ra 
ITli!Jre �i tocmai de aceea tentatia a di spărut. Ceea· ce exprimi 
direct, fără ocoli�uri poate fi pamflet, articol de ziar, ori
ce, dar nu neapărat teatru. I ntervine chiar un fel de blocaj 
interior. Atunci, ce punem în lod După mine, trebuie pus în 
bc exact ceea ce era fi resc să întî ln i m  întotdeau na pe scenă:  
teatrul normal, teatrul de bună cal itate, cu regulile lu i  clasice. 
De-a lungul timpu lui, pretutindeni în l ume, au apărut cu ren
te, tendinte, m i�cări ce au încercat să devieze spectacolu l  din 
ITli!Jtca �tiută. >.au cî�tigat, evident, multe lucru ri, dar în acela�i 
fi mp teatru l a rez istat datorită bunelor sale principi i .  Cred că 
pînă n u  vom reveni l a  normal itate n u  ne vom putea regă'si . 

Mai cred, apoi, că teatrul suferă �i el de starea de debusolare 
generală de care, sincer să fiu, mă resimt �i eu . De un an 
şi mai bine încerc să scri u o carte �i n-am reu� it să a�tern 
un rînd. Nu pot, pentru că gîndurile, senzati i le  mele sînt acute, 
rri se par toate extrem de importante şi mî ine se contra
zic. Sînt împins în directii contrare, nu mă pot regăsi şi poate 
asta se întîmpl ă  şi cu alti i .  C red că prin regizori se poate 
revigora teatrul pentru că spectacolele făcute de grupuri de 
actori rămîn doar nişte încropel i  bine inten� onate, fără a de
veni, cu adevărat, spectacole. 

• Mă î ntreb dacii n-ai fost puf in nedrept vorbind despre 
montiirife ce s-au bucurat de succes pentru că e xistau în ele 
acele răbufniri, ca sii nu le spunem luări de poziţie, necesare 
deopotrivă actorilor �i publicului. Crezi că dacă le-ai vedea 
cu ochii de azi, n-ar mai avea nici o valoare? 

• Unele, da, altele, nu.  O parte din ele cuprindeau «ră
bufnirea» într-o metaforă cu valoare artistică mai profundă decît 
simpla al uz ie de conjundură, cu semnificatii neancorate strict 
într-un timp. Ele rămîn, indiscutabi l ,  valabile. 

• Spuneai, la î nceputul convorbirii noastre, că te pasionea
ză activitatea pe care o desfă�ori la catedra de actorie 
film. Mulfi ani, la noi nu a mai exi�tat o pregătire diferenfiată 
a actorilor de teatru şi de film. Cons ideri necesară această 
specializare încii di n perioada formării profesionale? 

• Exact asta mă pasionea ză : să încerc a descifra zonele 
în care actoria de teatru şi cea de fi l m  se suprapun şi  zonele 
în care se disting. Prin comparare, fiecare dintre ele se l im
peze�te, prin alătura re, fiecare cîştigă. Experienta interioriză
rii, specifică fi lmului, este utilă actorulu i  de teatru, dar şi de
prinde rea de «a arăta», preluată din teatru, foloseşte actoru lui 
de film. Altfel, orice om de pe stradă ar fi în măsură să joace 
un anume personaj, care-i seamănă, ceea ce e, bineinte
le s, fals. Un  ex empl u pot fi chiar eu, în pr imu l an de insti
lut. Reprezentam un ti p precis :  băiatul de la tară, cu un chip 
naiv, cu un anume haz. Hazu 1 meu funcfiona «În civi l » , adică 
la cantină, pe cori doare, nu însă �i pe peliculă. C hiar în primul 
an ci neva m-a luat într-un fi lm, ofer indu-mi un personaj care 
CII! ea exact acest gen. N-a ieşit nimic. Eram opac, nu transmiteam 
ceea ce, totu şi, purtam în mine, ceea ce eram. A fost nevoie 
de mu lti ani de muncă, de experientă în teatru, a fost nevo
ie, cu alte cuv inte, să în cetez a mai fi omul de pe stradă, 
ca să ajung să întrupez genul «Omul de pe stradă». Am parcurs 
un întreg proces de definire, de con�tientizare;dacă vrei, pen
tru a fi pe ecran cel care sînt de fapt. 

• Să înţeleg că în activitatea didactică urmăre�ti să scurtezi, 
pentru viitorul actor, lungul drum pe care tu l-ai parcurs mai 
mult sau mai pufin de unul singur? Să le comunici 
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<<Concluziile» experienţei anilor de teatru şi de film pe care 
i-ai adunat? 

• Este exact ceea ce doresc să le transmit studentilor. Eu 
sint foarte nemultumi t de primele zece-cincisprezece filme fă
cute şi ştiu că azi le-aş face cu totul altfel . Tncercam să propun 
ceva dar pe pe licu lă apărea cu totul altceva. Nu ştiam să-mi 
stăpînesc m ij loacele. Acum sint in stare să fac să apară pe 
ec ran ce mi-am propus, că e bine sau rău, că interpretarea 
mea e o reuş ită sau nu, asta este o al tă discuţie. I mportant 
e ca personajul de pe ecran să fie acelaşi cu personajul din 
mi ntea mea. Tot ce'am invăjat lucrind, greşind, corectînd, ex
perienţa mea de douăzeci de ani, vreau s-o pun studenţilor 
in brate ca să n-o mai ia şi ei de la capăt, să poată construi, 
fi ecare, incepind de aici .  

• S e  vorbeşte stăru itor despre o crid a publicului. S e  vor
beşte, aproape la fe l  de stiiru itor, despre o criză a teatru
lui. Consideri că diagnosticul e exact? Că prima este doar 
simptomul cele ilalte? 

• Eu cred - şi risc să-mi atrag iar oprobriu l  colegilor -
că nu există nici un fel de criză a publicu lui .  Teatrul românesc 
nu a reuşit, însă, să pună pe masă ccmarfa» care se cuvenea, 
şi atunci sigur că nu avem aflux de cccu mpărători». La spec
tacolele bune, la spectacolel e proaspete publicul  dă năvală, 
deci nu putem afi rma - aşa cum facem - că publ icul preferă 
ziarele de scandal ,  spectacolul politic ori spectacolul stră
zi i .  Trebuie să recunoaştem că publicul de teatru constituie 
o mi noritate, dar mi noritatea de foarte bună cal itate. Nu e 
o masă amorfă care dă năvală intr-un Jqc sau in altul, după 
cum i se pare mai tentant. C ine venea la teatru va veni in 
conti nuare, in această privinjă, nu am nici o teamă. De aceea 
nici nu au av ut succes trupele improvizate in vremea din urmă, 
cu un repertoriu strict comercial. Ele se adresau unui public 
dispu s doar să rîdă şi nimic altceva, or, acesta e exact publicul 
întî mplător, pe care nu te poji bi zui, publ icu l şuşelor, de 
fapt. Nu am nici o ez itare să afirm că, după opinia mea, teatrul 
este o artă de elită. 

• Sincer vorbind, nici eu nu prea cred în teatrul pe sta
dioane. Poate de aceea n-am · crezut nici în ccCîntarea 
României». Vezi, însă, o posibilă lărgire a acestei 
ccm inorităfi»? Teatrul la televiziune ar avea un rol în acest 
sens? 

• Hai să vorbim de schis:  nu am mare incredere in posibi l ită
ţile unei spori ri reale a cercului de spectatori de teatru .  Cred 
că fiecare ind i vid îşi protejează propria ignoranţă. C înd ceva 
din afară ii contrazice păreri le ori senzaţiile, posibi lul punct 
de vedere despre si ne şi despre societate, apare automat un 
fel de blocaj. Am certitudinea că la emi siu nea ccGong» nu se 
uită cei care nu merg in mod curent la teatru . Sau, să zicem, 
nu am certitu di nea, ci doar presupun. Pe de altă parte, fi-aş 
af i rma că teatrul la tel evizor este in momentul de fajă chiar 
teatru. Şi asta din două motive. Tn anii  trecuţi  avea de suportat 
atitea oprel işti incit era propagandă pură, neavînd nimic comun 
cu arta. Acu m, chiar dacă are libertate de manifestare, nu a 
izbutit în_că să se cureje de toate vechil e picate. Poate func
ţionează încă frîne, fără să-şi dea seama, chiar in oamenii  de 
acolo, chiar în cei deschişi, teoretic, la orice schimbare. Teatrul 
de te l eviz iune nu a reuşit încă să-şi găsească gen u l  specific 
(obligatori u altul decit cel de pe scenă) şi nu şi-1 poate găsi 
fără intervenţ ia unor creatori valoroşi, care să fie în măsură 
să utilizeze ş i  modalităţi ale f i lmului .  E păcat să nu o facă. 

• O altă temă adesea abordată - şi  pe bună dreptate 
- este soarta dramaturgiei româneşti. Cum vezi această 

· soartă? 
· 

• Tn nici un caz rezolvabilă prin «diriguire». Obl igativităji
le, îngrădirile - la nivelul M i nisterului, al Uniunii  Scriitorilor, 
al UN I TER-ului - pot functiona doar restrictiv, deci nu creator. 
Singura şansă e ste, din nou, starea concurenjială pe care tre
buie să şi-o asume fiecare - şi noi şi dramaturgii. Există acum 
un val cosmopolit, e drept, dar va trece repede şi  nu cred 
că avînd de ales intre două texte bune nu voi juca în primul 
rin d text.ul scris de veci nul meu, preferindu-i vreo comedioară 
franjuzeascăi Deocamdată - şi cred că e o greşeală - mu lji 
dintre autori i  români cer paragrafe de lege, obligaţii pr ivind 
prioritatea etc. Nu cred in această formulă, cu atit mai mult 
cu cit tot ce e obligaţie riscă să stîrnească, chiar pentru acest 
singur motiv, impotri vire. 

• Sînt de. acord că e nevoie de calitate, sînt de acord ·că 
un paragraf de lege nu poate rezolva nimic. E xistă însă o 
problemă care cred că nu trebuie ignorată. Spuneai că înainte 
de a ' face primul film bun ,  ai făcut zece sau cincisprezece de 
care nu eşti mulţumit. Dar le-ai făcut, a fost necesar să le faci 
pentru a ajunge la al şaisprezecelea, care merită reţinut. Un 
tînăr dramaturg trebuie să debuteze cu capodopera lu i? Poate 
învăţa, fără confruntarea cu scena?- (Ca să nu te întreb, prozaic, 
ce mănînci! pînă îşi scrie Hamlet-ul .) 

• Problema cred că e alta. Imediat după desfiinţarea cen
zu rii,  cei mai mulţi  dramaturgi au vrut să le fie j ucate piese 
scrise înainte, scrise intr-o stare de constrîngere chiar dacă 
erau pentru sertar, scrise cu senti mentu l că nu vor putea li 
rep rezentate dar ş i  cu speranta că, totuşi, poate...  Ele 
erau, deci, doar cu puţin,  prea pujin peste l imita acceptată 
în momentu l respect iv. E poate nedrept că atunci nu s-au jucat 
pentru că păreau prea indrăzneje şi acum nu se joacă pentru 
că le l i,:.>cşte îndrăz neala, e nedrept, dar consider c� e ;ne
vitab i l .  Cred că tr eb uie scris acum, nu recuperat acum, ş i  
atunci piesa va intra i n  vederi le  unui teatru, dacă are valoa
re. Să Iim serioşi, nu j ucăm doar Hamlet; nu opere perfecte 
căutăm, ci texte bune, care să aibă ceva de spus. 

• Te-ar tenta să conduci o trupă de teatru? 
• . • I ntrăm î ntr-o discuţie care. poat

_
e d ura

_ 
ore

_ ! ntrego.  
Nu nu mă tentează, deşi m-ar pas1ona Ş I  cred ca aş f1  1 n  sta�e 
s-o' fac. Nu m-ar tenta, însă, pentru că tră im într-un spaj1u 

al prejudecăţi lor, demorali zant pentru mi ne. A m� l upta cu 

prejudecăţ i l e  ar însem na să-m1 cheltUiesc toata energ1a� 
ma i  folositoare in altă parte. Eu spun mereu studenţi lor c� 
în meseria noastră nu există regu li,  nu 

_
există baremur�, c

_
a 

totu l  e posibil  cu condiţia să fie bi �e. No1 ne. petr
_
ece�, 

_
msa, 

bună parte din timp fixindu-ne re�uh, baremuri, o�hgaju, 
_
hm1te 

de tot felu l .  Cind am început sa scr1u l iteratura, am facut-o 

ca orice tînăr prozator, in ta ină, di ntr-o nece sitate de expr�ma

re. La un moment dat - tot ca orice tînăr prozator -
_
m1-a1Tl 

depăşit timi ditatea şi am ccpus pe masă>> nişte texte. L1teraj 1 1  

m-au primit cu mare simpatie, pentu că eram actor. Tn  
_
acela

_
Ş I  

timp, le-au citit c u  mare rezervă: pentru c ă  e�am
_ 

actor. S1mpat�a 

cu care m-au intimpi nat se datora faptulu1 ca eram vede�� ·  

că eram o persoană agreabi l ă, dar e i  ştiau, înainte d e  a c1ti, 

că nu poate fi nimic de capul textelor, de vrem� ce nu
_ 

era� 
scr.i itor «cu patalama >>. Şi una 

_
şi cealal�ă, tot 

_
preJude�ata. D1� 

păcate, pe aici, prin acest spaj1u m�or�t1c, calc1 dm pre1udecata 

în prejudecată, şi nu ai la capătul drumului u n  preş pe �ca
_
re 

să te ştergi l in iştit de el e şi să poji spune: n-a fost n1m1c.  

• Ai vorbit de statutul de vedeM: e greu de asumat? Pentru 
că presupune, cred, .un anume tip de asumare. 

• Şi această chestiune ar comporta o di scuţie mai lun
gă. Pe mine, unul, mă stînjeneşte. Cînd eram tînăr imi plăcea 
să merg pe stradă şi să observ oameni i ,  să încerc să intuiesc 
biografii . Acum se întîmplă exact invers. Chiar dacă nu e 
aşa, am mereu senzaţia că persoanele pe lîngă care trec m� 
sfredelesc cu privirea. I nevitabil, ajung în postura de stingaci 
care se împiedică, e f!!apăn, se bîlbiie . Eu am totuşi o şansă, 
în acest sen s: sint gen u l  bana l, gen u l  vedetei oarecare (dacă 
se poate spune aşa), deci mă simt mai confortabi l  decit al jii .  
E o cond iţie care nu-mi solicită anumite haine, gestur i ,  o anu
mită maşină, ci dimpotr!vă. Pot fi aşa cum sînt de fapt, adică 
oarecare. 

• Te-ar îng rijora dacă, totu şi, ai observa că, fără sli faci 
vreun efort î n  acest sens, treci neobservat? · 

• Cîtuşi d� pujin. Mi-e groa:ă de momentul in care, aflin
du-mă într-un comparti ment de tren (du pă o vreme, nu imediat, 
pert.tru că nu sint chiar atit de vedetăl), ci neva ajunge să con
state că semăn cu un actor de fi lm. Probabil  nu sînt născut 
să fiu actor. Undeva trebuie să se fi produs o greşeală. 

• Chiar: de ce se face cineva actor? Şt iu cii e o întrebare 
proastă, dar tare n-aş vrea să renunţ la ea. 

• Ştiu şi eu dacă e intr-adevăr proastă? De ce se face cineva 
actor ... Fiecare din alt moti v. Tn ceea ce mă priveşte, eu nu 
am reuşit încă să răspund la întrebare. Poate pentru că la 
şaptesprezece ani eram îndrăgostit de o fată şi asta mă făcea 
să-mi doresc un lucru deosebit, extraordinar. Poate de aceea 
am îndrăznit să dau examen la I nstitut. Faptul că am şi reuşit 
este, l impede, o intimplare. Era un an cu multe locuri la actorie, 
altă dată n-aş fi intrat. Foarte curind după aceea, m-am intrebat 
ce caut acolo, am avut senzaţia că nu sînt la l ocul  meu, de 
fapt, şi mi-am dorit să mă intorc la ceea ce am fost. N-am 
avut puterea să mă intorc din dr um, mi-am văzut de treabă, 
m-am chinuit să învăţ o profesie de care mă temeam, să mă 
integrez într-o lume pe care n-o simjeam şi n-o simt a mea 
şi astfel a mai apărut un actor. Un actor care, probabil ,  ar 
fi trebuit să fie orice al tceva. Cred că aşa se şi explică genul  
pe care l-am adoptat : omul  obişnuit, banal .  

• P e  scenă fi-e bine? 
• F·oarte bine, e]!traordinar. Acolo se stinge tot ce e ne

plăcut, acolo di spar cul i sele, n edreptăţi le, iritări l e, neîmpl i niri
le.  Acolo rămîne doar relaţia intre tine şi spectator, care este 
o descărcare bioelectrică, emoţională, plină de generozi tate 
şi di ntr-o parte şi din cealaltă. E un lucru tainic în care 
cred, singurul pentru care merită să rămîn în teatru .  

C R I ST I NA DUMITRESCU 
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